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ОСНОВНЫЕ НАПРАВЛЕНИЯ СТРУКТУРНОЙ ПЕРЕСТРОЙКИ

РЕГИОНАЛЬНОГО АПК

М.А. АБДУЛКАДЫРОВА, Л.К. МАХОВА, С.К. ШАРДАН

В статье рассмотрены основные направления структурной перестройки регио​нального АПК. Предложены два варианта формирования структурной политики АПК депрессивного региона. Разработаны основные инструменты реализации структурной перестройки регионального АПК.
GUIDELINES FOR STRUCTURAL ADJUSTMENT

OF REGIONAL AGRO-INDUSTRIAL COMPLEX (AIC)

M.A. ABDULKADYROVA, L.K. MAHOVA, S.K. SHARDAN

This work deals with the basic directions of structural reorganization of regional АIC. Two variants of formation of structural AIC policy of a depressive region are offered. The basic tools of realization of structural reorganization of regional АIC are developed.

Key words: regional economy, agriculture, food-processing industry, structural reorganization, point of growth, target program.
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ТЕНДЕНЦИИ ИНСТИТУЦИОНАЛЬНОЙ АДАПТАЦИИ ПРЕДПРИНИМАТЕЛЬСКИХ СТРУКТУР

Л.А. АГУЗАРОВА

Функционирование предпринимательских структур порождает ряд трансформацион​ных эффектов, вызванных тем, что отдельные поведенческие реакции предприятия, оста​ваясь рыночно адаптивными по отношению к конкретным воздействиям экономической среды, в совокупности формируют «нерыночную» модель поведения предприятия, способ​ствуя не его адаптации к неустойчивой рыночной среде, а напротив,  «выпадению» из нее. 

TENDENCIES OF ISTITUTIONAL ADAPTATION

OF ENTERPRISE STRUCTURES 

L.A. AGUZAROVA

Functioning of enterprise structures create some transformational effects caused by behavioral reactions of the enterprise that, remaining market-adaptive in relation to concrete influences of the economic environment, in aggregate form "non-market" model of behavior of the enterprise, causing not its adaptation to the unstable market environment, but, on the contrary, its "loss" from it. Such institutional effects cement new institutional space and promote steady existence of inefficient forms of management, blocking positive economic changes and  stable economic growth.
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ТУРИСТСКО-РЕКРЕАЦИОННЫЙ КОМПЛЕКС

В СИСТЕМЕ ДРАЙВЕРОВ

СОЦИАЛЬНО-ЭКОНОМИЧЕСКОГО РАЗВИТИЯ РЕГИОНА

В.Ю. АШХОТОВ

Дан анализ закономерностей изменения основных показателей туристско-рекреацион​ного комплекса. Оценивается мультипликативный эффект ТРК, выявленный с позиций влияния этого комплекса на развитие смежных видов экономической деятельности. Опре​деляется роль и место туристско-рекреационного комплекса в системе региональных драй​веров со​циально-экономического развития.

TOURISM-RECREATIONAL COMPLEX (TRC)
IN THE SYSTEM OF THE DRIVERS

FOR SOCIAL-ECONOMIC DEVELOPMENT OF A REGION

V.Y. ASHKHOTOV

The analysis of the regularities of the change of the leading indexes of the tourist-recreational complex is presented. Multiplicative effect of TRC, revealed from the  positions of the influence of this complex on development of adjacent types of economic activity is estimated. The role and place of tourism- recreational complex in system of the regional engines for social-economic development is defined.
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РЕАЛИЗАЦИЯ ПРИОРИТЕТНОГО НАЦИОНАЛЬНОГО ПРОЕКТА «РАЗВИТИЕ АПК»

Ф.Ж. БЕРОВА, З.З. ИВАНОВ

В статье рассматриваются основные направления и особенности реализации Приори​тетного национального проекта (ПНП) «Развитие АПК». Анализируются промежуточные итоги и результаты мониторинга реализации нацпроекта. Разработаны рекомендации по повышению эффективности реализации ПНП «Развитие АПК». 

REALIZATION OF PRIORITY NATIONAL PROJECT 

«DEVELOPMENT OF AGRARIAN-INDUSTRIAL COMPLEX»

F.Zh. BEROVA, Z.Z. IVANOV

The basic directions and features of realization of high priority National project (PNP) «Development of agrarian - industrial complex» are considered in this article. Intermediate results and results of monitoring of realization of the National project are analyzed. Recommendations on increase of efficiency of realization PNP «Development of agrarian and industrial complex » are developed.
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КЛАССИФИКАЦИЯ ПРИРОДНЫХ РЕСУРСОВ

И СОВЕРШЕНСТВОВАНИЕ НАЛОГООБЛОЖЕНИЯ

В СФЕРЕ ПРИРОДНЫХ РЕСУРСОВ

М.А. БОГАТЫРЕВ

В статье «Классификация природных ресурсов и совершенствование налогообложения в сфере природных ресурсов» осуществлена классификация природных ре​сурсов. Показана необходимость изменения системы налогообложения природных ресурсов при дифферен​циации НДПИ и изъятии рентных доходов.

NATURAL RESOURCES CLASSIFICATION 

AND TAX SYSTEM IMPROVEMENT IN THE SPHERE

OF NATURAL RESOURCES

M.A. BOGATYRYOV

In article by M.A. Bogatyryov «Natural resources classification and tax system improvement in the sphere of natural resources» classification of natural resources is provided. Article represents necessity of natural resources tax system reform with simultaneous differentiation of fossil extraction tax and nature rent incomes exemption. 
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ОСОБЕННОСТИ ПОЛИТИКИ РАЗВИТИЯ

РОССИЙСКИХ РЕГИОНОВ

К.В. ВЯТКИНА

В статье рассмотрены проблемы регионального развития России, возможные вари​анты и стратегические направления реализации политики регионального развития в усло​виях трансформационной эко​номики.

SPECIFIC FEATURES OF THE POLICY OF DEVELOPMENT

OF RUSSIAN REGIONS

K.V. VYATKINA

The article deals with the problem of regional development in Russia, the possible options and strategic directions for its implementation in conditions of a transformational economy.
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ИНВЕСТИЦИОННЫЙ КЛИМАТ КБР

З.А. ДЖАНАЕВА, С.А. ШИДОВ

Важнейшую роль в привлечении как отечественных, так и зарубежных инвестиций в ре​гиональную экономику играют тенденции формирования инвестиционного климата. Дан​ный посыл был положен в основу проведенного анализа инвестиционной деятельности Ка​бардино-Балкарской Республики с целью определения степени инвестиционной активно​сти и инвестиционного климата региона.

INVESTMENT CLIMATE IN KBR

Z.A. DZHANAYEVA, S.А. SHIDOV
The major role in attraction both domestic and foreign investments into regional economy is played by tendencies of formation of its investment climate. This message has been taken as a principle of the  analysis of investment activity of the Kabardin-Balkar Republic performed for the purpose of definition of degree of investment activity and  investment climate of the region.
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РАЗРАБОТКА И ПРИНЯТИЕ СТРАТЕГИЧЕСКИХ РЕШЕНИЙ

В УСЛОВИЯХ НЕСТАБИЛЬНОСТИ

И НЕОПРЕДЕЛЕННОСТИ РЫНКА

И.Т. ДЗАГОЕВА, Т.Ш. АППАЕВ

В статье рассмотрены методические вопросы разработки и принятия стратегиче​ских решений в условиях нестабильности и неопределенности рынка. Выделены наиболее важные на данном экономическом этапе виды стратегий: цены, продукта, продвижения продукта, персонала, маркетинга, конкуренции, инноваций.

DEVELOPING AND MAKING STRATEGIC DECISIONS

IN CONDITIONS OF MARKET

INSTABILITY AND UNCERTAINTY  
I.Т. DZAGOYEVA, T.S. APPAYEV

In this article the methodical questions of development and making strategic decisions in conditions of instability and uncertainty of the market are considered. Most important kinds of strategy at present economic stage are identified: price; product; promotion of the product; personnel; marketing; competition and innovations.
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ИННОВАЦИОННЫЕ ТЕХНОЛОГИИ УПРАВЛЕНИЯ ГОСУДАРСТВЕННЫМ ИМУЩЕСТВЕННЫМ КОМПЛЕКСОМ РЕГИОНА
А.Х. ДИКИНОВ, И.Р. ЕЗЕЕВА

Рост масштабов государственного имущественного комплекса, вовлекаемого в рыноч​ный оборот, неоднородность его структуры и соответствующее возрастание сложности процесса управления обусловливают необходимость привлечения специалистов. Управление имущественным комплексом самим собственником (государством) имеет ряд недостат​ков: ограниченный набор управленческих решений и отсутствие четких критериев их вы​бора, низкая технологичность, длительность и усложненность процедур при подготовке и принятии управленческих решений, нехватка квалифицированного персонала, отсутствие единых апробированных методов и стандартов управления. Использование в процессе управления профессиональных участников рынка – управленческих бизнес-структур – позво​лит, на наш взгляд, преодолеть указанные недостатки.

INNOVATIVE TECHNOLOGIES OF MANAGEMENT

OF THE STATE PROPERTY COMPLEX OF A REGION
A.H. DIKINOV, I.R. EZEYEVA

Growth of scale of the state property complex involved in a market turnover, complexity of its structure and corresponding increase of complexity of managerial process cause necessity of attraction of experts. Management of a property complex of the proprietor (the state) has a number of shortcomings: the limited choice of administrative decisions and absence of accurate criteria of their selection, low adaptability to manufacture, duration and complexity of procedures during preparation and acceptance of administrative decisions, shortage of qualified personnel, absence of the uniformly approved methods and management standards. Use of professional participants of the market - administrative business structures - in managerial process will allow, in our opinion, to overcome the specified flaws.
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АНАЛИЗ И ТЕНДЕНЦИИ РАЗВИТИЯ РЕГИОНАЛЬНОГО

ЭЛЕКТРОЭНЕРГЕТИЧЕСКОГО КОМПЛЕКСА

А.Ч. КОКОВ, К.Х. СОБАЛИРОВ, Ю.М. ГОГУТЛОВ

В статье проведен анализ современного состояния электроэнергетиче​ского комплекса Кабардино-Балкарской Республики и принятых программ по его развитию. Сделаны предло​жения по созданию в регионе независимой компании, занимающейся произ​водством и про​дажей электроэнергии, поставками тепла, которая будет генерировать, производить и продавать электричество и тепловую энергию на основе современных тех​нологий произ​водства электроэнергии, т. е. когенераторных установок. Обоснована эконо​мическая целе​сообразность их применения в региональном электроэнергетическом ком​плексе.

ANALYSIS AND TENDENCIES OF DEVELOPMENT

OF A REGIONAL ELECTRO-POWER COMPLEX

A.Ch. KOKOV, K.H. SOBALIROV, Yu.M. GOGUTLOV

In this article complex analysis of the modern condition of electro-power complex of Kabardin-Balkar Republic and its approved development programs is undertaken. Proposals are made on creation in this region of an independent company, concerned with production and sale of electric power and heat supply. This company will generate, produce and sell the electric and heat energy basing on modern technologies, i.e. using co-generator installations. Economic practicability of their usage in regional electric power complex is motivated.
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СОВРЕМЕННЫЙ ВЗГЛЯД НА КРЕДИТНЫЙ РИСК

НА РЫНКЕ ПОТРЕБИТЕЛЬСКОГО КРЕДИТОВАНИЯ

Ж.С. КУМЫКОВА

Необходимо создать специальные базы данных о клиентах, позволяющие правильно оп​ределять потребности заемщиков и дифференцировать их, обеспечивать постоянный мо​ниторинг риска при выдаче банковских кредитов в разных регионах, совершенствовать управление кредитной политикой. Все это в конечном счете повысит надежность и эф​фективность банковской деятельности.

MODERN LOOK AT CREDIT RISK

IN THE MARKET OF CONSUMER CREDITING
J.S. KUMIKOVA

Necessity to create the special database about clients, allowing to define correctly the needs of the borrowers and differentiate them, to provide constant monitoring to lessen the risk at issuing bank credit in miscellaneous regions, to improve credit policy management is discussed in this work. All this, eventually, will raise reliability and efficiency of bank activity.
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ПРИОРИТЕТНЫЕ НАПРАВЛЕНИЯ РАЗВИТИЯ

ИНФРАСТРУКТУРЫ ТУРИСТСКОЙ ОТРАСЛИ

КАБАРДИНО-БАЛКАРСКОЙ РЕСПУБЛИКИ

А.Х. МАМСИРОВ

В статье проведен анализ факторов туристской инфраструктуры сферы услуг, а также современного состояния туристской индустрии Кабардино-Балкарской Республики. По результатам анализа предложен механизм организации взаимодействия участников сферы туристских услуг с целью увеличения эффективности развития туризма в Кабар​дино-Балкарской Республике – модель управления инфраструктурой туристской отрасли.

PRIORITY DIRECTIONS OF DEVELOPMENT

OF THE INFRASTRUCTURE OF TOURISM BRANCH

OF KABARDIN-BALKAR REPUBLIC

A.H. МАМSIROV

In this article the analysis of factors of a tourist infrastructure of sphere of services, and also a current state of the tourist industry of the Kabardin-Balkar Republic is carried out. By results of the analysis the mechanism of the organization of interaction of participants of sphere of tourist services for the purpose of increase in efficiency of development of tourism in Kabardin-Balkar Republic is offered – a model of management  of infrastructure of tourism branch.
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ОЦЕНКА ИНВЕСТИЦИОННОГО КЛИМАТА АГРОПРОМЫШЛЕННОГО КОМПЛЕКСА

КАБАРДИНО-БАЛКАРСКОЙ РЕСПУБЛИКИ

М.А. МАРЖОХОВА, А.С. ШИБЗУХОВА, А.В. КЕРИМОВ

Создание благоприятного инвестиционного климата в Кабардино-Балкарской Респуб​лике является одним из важнейших условий привлечения инвестиций и последующего эконо​мического роста страны. Инвестиционный климат состоит из двух подсистем: инвести​ционного потенциала, характеризующего факторы производства и сферы приложения ка​питала в регионе, и инвестиционного риска, определяющего факторы риска инвестирова​ния. Оценка инвестиционного климата в КБР производится с точки зрения динамики инве​стиционных рисков и инвестиционного потенциала региона.

ESTIMATION OF THE INVESTMENT CLIMATE

OF AGRICULTURAL COMPLEX

OF KABARDIN-BALKAR REPUBLIC

M.A. MARZHOKHOVA, A.S. SHIBZUHOVA, А.V. КЕRIMOV
Creation of a favorable investment climate in the Kabardin-Balkar Republic is one of the major conditions of attraction of investments and subsequent economic growth of the country. The investment climate consists of two subsystems: the investment potential characterizing factors of manufacture and spheres of exhibit of the capital in a region, and the investment risk defining factors of the risk of capital application. The estimation of an investment climate in KBR is made from the point of view of the dynamics of investment risks and investment potential of the region.
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ИНТЕЛЛЕКТУАЛЬНЫЕ СИСТЕМЫ

В УПРАВЛЕНИИ ЭКОНОМИКОЙ

АГРОПРОМЫШЛЕННОГО КОМПЛЕКСА КБР

С ПРИМЕНЕНИЕМ CALS-ТЕХНОЛОГИЙ

М.Ю. ОРКВАСОВА, А.Б. ФИАПШЕВ

Приводятся результаты исследований по проблеме использования интеллектуальных систем в управлении экономикой агропромышленного комплекса КБР с применением CALS-технологий. Для управления птицеводческим хозяйством нами на языке программирования VISUAL BASIC разработана информационно-советующая система, которая проходит ап​робацию в агропромышленной группе ОАО “Баксанский бройлер”. Проведен экономический анализ отрасли птицеводства КБР за последние 17 лет.

INTELLECTUAL SYSTEMS IN MANAGEMENT OF ECONOMY
OF AGRO-INDUSTRIAL COMPLEX OF KBR WITH APPLICATION

OF CALS-TECHNOLOGIES

M.Y. ORKVASOVA, A.B. FIAPSHEV 

Results of researches are demonstrated on problem of the use of the intellectual systems in a management the economy of the agro-industrial complex of KBR with the use of CALS–technologies. For a management of poultry farming  we developed informational-advisory system using VISUAL BASIC programming language which passes approbation in the agro-industrial group of OSC “Baksanskiy Broiler”. The economic analysis of industry of the poultry farming of KBR for the last 17 years has been conducted.
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К ВОПРОСУ ОБ АДМИНИСТРАТИВНО-ТЕРРИТОРИАЛЬНОЙ
ОРГАНИЗАЦИИ

ВОСПРОИЗВОДСТВЕННОГО КОМПЛЕКСА АГЛОМЕРАЦИИ КМВ

С.С. СЛЕПАКОВ, Е.Ю. ЗОЛКИН

В статье рассматривается вопрос об административно-территориальной организа​ции агломерации КМВ. Тенденции укрупнения городов указывают на необходимость пере​смотра отношения к терри​ториальному планированию, социальной политике, экономиче​скому развитию. Также пред​ложены формы территориально-административного объеди​нения городов и районов КМВ.

TO A PROBLEM OF

ADMINISTRATIVE-TERRITORIAL ORGANIZATION

OF REPRODUCTION COMPLEX OF AGGLOMERATION

OF THE CAUCASIAN MINERAL WATERS REGION (CMW)

S.S. SLEPAKOV, E.Yu. ZOLKIN

The article considers a problem of administrative territorial organization of CMW agglomeration . The trends of a city growth point to the need of a review of our attitude to  territorial planning, social policy and economic development. Besides, the ways of the territorial-administrative agglomeration of CMW cities and regions are offered.
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МЕТОДОЛОГИЧЕСКИЕ ОСНОВЫ ПОСТРОЕНИЯ АДАПТАЦИОННОГО МЕХАНИЗМА УПРАВЛЕНИЯ ПРЕДПРИЯТИЕМ

К.Х. ХАСАУОВА, М.А. ТИЕВ, Л.А. ЯНДАРБАЕВА

В статье рассмотрены методологические основы построения адаптационного механизма управления предприятием. Выявлены принципы построения адаптационного механизма.

METHODOLOGICAL BASES OF CONSTRUCTION OF ADAPTATION MECHANISM OF BUSINESS MANAGEMENT

K.H. Hasauova, M.A. Tiev, L.A. YANDARBAEVA
In this article the methodological bases of construction of adaptation mechanism of business management are considered. The principles of construction of adaptation mechanism are revealed.
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ПРОБЛЕМЫ  ЭФФЕКТИВНОГО ИСПОЛЬЗОВАНИЯ

РЫБОХОЗЯЙСТВЕННОГО ПОТЕНЦИАЛА КБР

А.М. ШАХМУРЗОВ

Рассмотрены проблемы организации и управления товарным рыбоводством. Дан анализ со​стояния рыбоводства в КБР, выявлена проблема низкой эффективности производства и  обеспеченности внутреннего рынка рыбопродуктами. Прослежены методы решения воз​никших проблем в отрасли. Рекомендовано приступить к разработке самостоятельной стратегии  развития рыбоводства, основанной на сочетании производственных мощно​стей и емкости рынка.

PROBLEMS OF EFFICIENT USAGE

OF FISH FARMING POTENTIAL OF KBR

A.M. SHAHMURZOV

Organization and management problems of fish breeding have been considered. The analysis of a condition of fish breeding in Kabardin-Balkar Republic has been presented and the problem of low production efficiency and inadequate provision of home market with fish products have been revealed. Methods of solving the above mentioned problems in this branch of economy have been pointed out. It is recommended to start working out  special strategy of fish breeding based on a combination of production capacities and the market capacity.
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РАСЧЕТ ЖЕСТКОСТНЫХ ХАРАКТЕРИСТИК ПРОСТРАНСТВЕННОГО ЭЛЕМЕНТА

В ФОРМЕ ПАРАЛЛЕЛЕПИПЕДА

МЕТОДОМ ДИНАМИЧЕСКИХ ЧАСТИЦ

И.А. МАМИЕВА, Р.Д. ЕЛЕЕВА

В работе предлагается метод замены упругого сплошного параллелепипеда эквивалент​ной системой взаимодействующих частиц, имеющей аналогичные жесткостные характе​ристики, что и упругая среда. Получены формулы, позволяющие оценить основные физиче​ские характеристики сплошной деформируемой среды (модуль Юнга, коэффициент Пуас​сона) через параметры модели.

CALCULATION OF RIGIDITY CHARACTERISTICS

OF SPATIAL ELEMENT IN THE FORM OF PARALLELEPIPED

BY DYNAMIC PARTICLES METHOD

I.A. MAMIYEVA, R.D. ELEYEVA

This work suggests a method of substitution of elastic solid parallelepiped by equivalent system of interacting particles, which has the same rigidity characteristics. The formulae, which allow to evaluate  main physical characteristics of solid deformed medium (modulus of Jung, coefficient of Poisson) through the model’s parameters are obtained.
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ПОЛИМЕРЫ КАК ЕСТЕСТВЕННЫЕ НАНОКОМПОЗИТЫ:

МОДУЛЬ УПРУГОСТИ И НАТЯЖЕНИЕ ПОЛИМЕРНЫХ ЦЕПЕЙ

М.Т. БАШОРОВ, Г.В. КОЗЛОВ, А.К. МИКИТАЕВ

Обнаружено увеличение модуля упругости по мере роста степени натяжения полимер​ных цепей для поликарбоната, трактуемого как естественный нанокомпозит. Эта зависи​мость выражена тем сильнее, чем больше степень натяжения или чем ниже температура испытаний.

POLYMERS AS NATURAL NANOCOMPOSITES:

ELASTICITY MODULUS AND POLYMER CHAINS TIGHTNESS

M.T. BASHOROV, G.V. KOZLOV, A.K. MIKITAEV

The elasticity modulus increase at polymer chains tightness degree growth was found for polycarbonate treated as natural nanocomposite. This dependence is expressed the stronger the tightness degree is larger or the testing temperature is lower.

ЛИТЕРАТУРА

1. Баланкин А.С. Синергетика деформируемого тела. М.: Изд-во Министерства обо​роны СССР, 1991, 404 с.

2. Будтов В.П. Физическая химия растворов полимеров. СПб.: Химия, 1992, 384 с.

3. Долбин И.В., Козлов Г.В., Липатов Ю.С. // Матер. Междунар. конф. “Deformation and Fracture of Materials and Nanomaterials”. М.: ИМЕТ РАН, 2007, с. 477-479.

4. Иванчев С.С., Озерин А.Н. // Высокомолек. соед. Б, 2006, т. 48, № 8, с. 1531-1544.

5. Калинчев Э.Л., Саковцева М.Б. Свойства и переработка термопластов. Л.: Химия, 1983, 288 с.

6. Козлов Г.В., Алоев В.З. Теория перколяции в физико-химии полимеров. Нальчик: По​лиграфсервис и Т, 2005, 148 с.

7. Козлов Г.В., Маламатов А.Х., Антипов Е.М., Карнет Ю.Н., Яновский Ю.Г. // Меха​ника композиционных материалов и конструкций, 2006, т. 12, № 1, с. 99-140.

8. Козлов Г.В., Маламатов А.Х., Антипов Е.М., Микитаев А.К. // Матер. II всерос​сийск. научно-практ. конф. «Новые полимерные композиционные материалы». Нальчик: КБГУ, 2005, с. 145-148.

9. Козлов Г.В., Новиков В.У. Синергетика и фрактальный анализ сетчатых полимеров. М.: Классика, 1998, 112 с.

10. Козлов Г.В., Новиков В.У. // Успехи физических наук, 2001, т. 171, № 7, с. 717-764.

11. Козлов Г.В., Сандитов Д.С. Ангармонические эффекты и физико-механические свой​ства полимеров. Новосибирск: Наука, 1994, 261 с.

12. Козлов Г.В., Темираев К.Б., Шетов Р.А., Микитаев А.К. // Материаловедение, 1999, № 2, с. 34-39.

13. Маламатов А.Х., Козлов Г.В., Микитаев М.А. Механизмы упрочнения полимерных нанокомпозитов. М.: Изд-во РХТУ им. Менделеева, 2006, 240 с.

14. Krigbaum W.R., Roe R.-G., Smith K.J. // Polymer, 1964, V. 5, № 3, p. 533-542.

Ключевые слова: поликарбонат, нанокомпозит, модуль упругости, полимерная цепь, натяжение, фрактальная размерность.

Keywords: polycarbonate, nanocomposite, elasticity modulus, polymeric chain, tightness, fractal dimension.

Башоров Муса Тогидович, к.х.н., с.н.с. Кабардино-Балкарского государственного университета им. Х.М. Бербекова, г. Нальчик.

361042, КБР, г. Прохладный, ул. Некрасова, 10. 

Тел.: (86634) 7-18-72. Факс: (495) 337-99-55.

Козлов Георгий Владимирович, с.н.с. УНИИД Кабардино-Балкарского государствен​ного университета им. Х.М. Бербекова, г. Нальчик.

360000, КБР, г. Нальчик, пр. Ленина, 10, кв. 67. Тел. (8662) 42-41-44 (дом.)

Микитаев Абдулах Казбулатович, д.х.н., профессор, зав. кафедрой высокомолеку​лярных соединений Кабардино-Балкарского государственного университета им. Х.М. Бер-бекова, г. Нальчик.

127006, г. Москва, ул. Долгоруковская, 2, кв. 44.

Тел.: (495) 978-97-37 (служ.). Факс: (495) 337-99-55.

Переписку просим вести через Козлова Георгия Владимировича.

Bashorov Musa Togidovich, candidate of chemical sciences, senior stuff scientist of  Kabardin-Balkar State University.

361042, Russian Federation, KBR, 10, Nekrasov st., Prohladniy, 

Telephone: (86634) 7-18-72. Fax: (495) 337-99-55.

Kozlov Georgii Vladimirovich, Senior stuff scientist worker of UNIID Chair of  Kabardin-Balkar State University, Nalchik.

360000, Russian Federation, KBR,  10, Lenin avenue, flat 67, Nalchik, , 

Telephone: (8662) 42-41-44. Fax: (495) 337-99-55.

Mikitaev Abdulakh Kasbulatovich, doctor of chemical sciences, professor, head of a faculty of High-molecular compounds of the Kabardin-Balkar State University

127006, Russian Federation, flat 44, 2, Dolgorukovskaya st.,Moscow, 

Telephone:
(495) 978-97-37 (office). Fax: (495) 337-99-55

Corresponding author (contacts): Kozlov G.V.

___________________________________________________________________________

ИССЛЕДОВАНИЕ ХИМИЧЕСКОГО СОСТАВА

СНЕЖНОГО ПОКРОВА НА ТЕРРИТОРИИ

КАБАРДИНО-БАЛКАРСКОГО ГОСУДАРСТВЕННОГО ВЫСОКОГОРНОГО ПРИРОДНОГО ЗАПОВЕДНИКА
Л.З. ЖИНЖАКОВА, М.А. ГАЗАЕВ, Ф.А. АТАБИЕВА

Впервые проведено исследование химического состава снега на территории Кабар​дино-Балкарского государственного высокогорного природного заповедника. В пробах снеговой воды определены главные компоненты: HCO3-, SO42-, Cl-, Ca2+, Mg2+, Na+, NO2-, NO3-, NH4+ и рН. 

INVESTIGATION OF THE CHEMICAL COMPOSITION OF SNOW COVER WITHIN THE TERRITORY OF KABARDIN-BALKAR STATE

HIGH MOUNTAIN NATURE PRESERVE

L.Z. ZHINZHAKOVA, M.A. GAZAYEV, F.A. ATABIYEVA

The initial investigation on chemical composition of snow on the territory of Kabardin-Balkar State High Mountain Nature Preserve was carried out. Main ions: HCO3-, SO42-, Cl-, Ca2+, Mg2+, Na+, NO2-, NO3-, NH4+ and pH were defined. 
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ОСОБЕННОСТИ ЭТНИЧЕСКОЙ СТРУКТУРЫ МИГРАЦИИ

НА ЮГЕ РОССИИ

А.Х. ДУМАНОВА

В статье даются ретроспективный анализ, основные причины и экономические по​следствия этнической миграции на Юге России. Указывается на необходимость разра​ботки миграционных пороговых значений по миграционным потокам. Выделяется трудо​вая миграция как один из факторов возможного дефицита в будущем рабочей силы и де​мографического кризиса. Автором выделяется национальное самосознание как мощный эффективный инструмент в руках федеральных и региональных органов власти в реше​нии многих социально-экономических и правовых проблем.

FEATURES OF ETHNIC STRUCTURE OF MIGRATION

IN THE SOUTH OF RUSSIA

A.H. DUMANOVA

Principal causes and consequences of ethnic migration during years of the Soviet power and in the present Russia on territories of the North Caucasus are denoted in the article. The basic stages of ethnic migration are categorized, the basic groups of the compelled immigrants in KBR are marked out. The interrelation of migratory outflow from the Republic and reduction of number of its population is demonstrated. The author allocates national self-consciousness as the powerful effective tool in the hands of federal and regional authorities in the solution of many social-economic and legal problems.
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ИЗ ЭПИСТОЛЯРНОГО НАСЛЕДИЯ КАЙСЫНА КУЛИЕВА

Ж.К. КУЛИЕВА

На примере ранее не публиковавшихся материалов в данной работе воссоздаются мало​известные подробности биографии К. Кулиева. Письма несут такую информацию, кото​рую невозможно извлечь из других документов, они вносят элемент искренности и досто​верности в сведения о творческом и жизненном пути поэта. Переписка помогает соста​вить более полное, разностороннее представление о К. Кулиеве, позволяет глубже понять его эстетические и литературные взгляды, оценить масштаб его личности.

FROM EPISTOLARY HERITAGE OF KAYSYN KULIEV

Z.К. КULIEVA

On an example of materials not published earlier the author recreated little-known details of the biography of K. Kuliev. Letters contain information which cannot be obtained from other documents; they bring an element of sincerity and trustworthiness into creative and biographical data about the poet. The correspondence helps to make fuller and multi-dimensional  image of K. Kuliev, allows to understand more deeply his aesthetic and literary convictions, to estimate the scale of his personality.
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МОДАЛЬНЫЕ ЧАСТИЦЫ
КАК СРЕДСТВО ПЕРЕДАЧИ ПОДТВЕРЖДЕНИЯ

В ВОПРОСНО-ОТВЕТНОЙ СЕГМЕНТАЦИИ

АВТОРСКОГО МОНОЛОГА

Г.Е. ЩЕРБАНЬ
Кабардино-Балкарский государственный университет им. Х.М. Бербекова

Анализ коммуникативных функций модальных частиц, передающих подтверждение в ответном сегменте вопросно-ответного хода в монологе, показал, что сему подтвержде​ния в рассмотренных экспрессивных конструкциях реализуют в основном частица да и ре​чевые стереотипы а как же и еще бы, которые усиливают эмоционально-экспрессивный фон повествования и формируют многоремные построения сегментированного монологи​ческого текста.

MODAL PARTICLES AS A MEANS

OF CONVEYING THE CONFIRMATION

IN THE QUESTION - ANSWER SEGMENTATION

OF THE AUTHOR’S MONOLOGUE

G.E. SCHERBAN
The analysis of the communicative functions of the modal particles conveying confirmation in the reciprocal segment of the question-answer of the monologue showed that the sema  of confirmation in the analyzed expressive constructions is realized mainly by particle «да» and speech stereotypes «а как же» and «еще бы».

They intensify the expressive background of narration and form polyrhemic constructions of the segmented monological text.
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